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Teresa Ribera  

Ledende næstformand med ansvar for en ren, retfærdig og 

konkurrencedygtig  

omstilling 

 

1. Almindelig duelighed, europæisk engagement og personlig uafhængighed 

Hvilke aspekter af Deres personlige kvalifikationer og erfaringer mener De har særlig relevans for opgaven som 

kommissær og arbejdet med at fremme EU's almene interesser, særlig inden for Deres potentielle ansvarsområde? 

Hvordan vil De bidrage til gennemførelsen af Kommissionens politiske retningslinjer? Hvordan vil De gennemføre 

kønsmainstreaming og integrere et kønsperspektiv i alle politikker inden for Deres ansvarsområde? Hvordan vil 

De gennemføre integration af ungdomsaspektet? 

Hvilke garantier for uafhængighed kan De give Parlamentet, og hvordan vil De sikre, at Deres tidligere, 

nuværende eller fremtidige aktiviteter ikke kan rejse tvivl om udøvelsen af Deres hverv i Kommissionen? 

Gennem hele min karriere har jeg været engageret i at fremme det europæiske almenvel, primært som 

tjenestemand. Jeg er overbevist om betydningen af at bringe den økonomiske politik og miljøpolitikken på linje 

med hinanden for at skabe sociale fordele og økonomisk velstand og for at styrke konkurrenceevnen og den 

miljømæssige ansvarlighed. Det kræver bred støtte fra samfundet baseret på dialog og bred enighed at sikre en 

fornuftig og effektiv omstilling af økonomien. 

 

I mine hverv som Spaniens vicepremierminister og minister for økologisk omstilling, som statssekretær for miljø 

og som generaldirektør for Spaniens direktorat for klimaændringer har jeg lagt al min energi i at bygge bro mellem 

forskellige synspunkter og forventninger for at skabe fremskridt og fremgang. Jeg har bestræbt mig på at opløse 

blokeringer, afstemme holdninger, forene mange forskelligartede variabler og søge helhedsorienterede løsninger.  

 

Gennem min aktive deltagelse i klimaforhandlinger har jeg lært, at komplekse udfordringer kræver en 

flerdimensionel tilgang, som inddrager forskellige fagområder (energi, klima, miljø, industri, finansiering osv.). 

Som direktør for instituttet for bæredygtig udvikling og internationale forbindelser (IDDRI) ydede jeg 

intellektuelle bidrag til udformningen af den velafbalancerede klimaaftale, som det internationale samfund nåede 

frem til i Paris i 2015. 

 

Jeg har lært, hvor vigtigt det er at indgå og fremme solide aftaler og anerkende vores indbyrdes afhængighed. 

Vigtigst af alt har jeg indset, at de personer, der påvirkes mest af politiske tiltag, altid skal inddrages i 

beslutningsprocessen. Omstillingen til en ny industriel og økonomisk model kræver nye tilgange og særlig 

opmærksomhed på dem, der bliver hårdest ramt. 

 

De udfordringer, vi står over for i dag, og dem, vi skal foregribe for at bane vejen for fremtiden, kan ikke tackles 

isoleret, da de alle er indbyrdes forbundne. Jeg mener derfor, at EU-kommissærerne skal arbejde som ét team ud 

fra en fælles strategisk tilgang baseret på balance og konsensus. 

 

Som EU-kommissær vil jeg gennemføre den tiltrædende formands politiske retningslinjer for 2024-2029 ud fra 

den stærke overbevisning, der har ligget til grund for min professionelle og politiske karriere: At bygge bro og 

fremme dialog er de bedste midler til at nå vores fælles mål. 

 

Jeg mener, at disse kompetencer er særligt nyttige i den nuværende situation, hvor vi er nødt til at stå endnu 

stærkere sammen for at tackle EU's udfordringer i en kontekst med stor global konkurrence og finde de bedste 
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måder at styrke industriens konkurrenceevne på, skabe et velfungerende marked og yde en engageret indsats for 

at imødekomme borgernes forventninger på rette vis i overensstemmelse med vores værdier.  

Som det fremhæves i Enrico Lettas og Mario Draghis rapporter, skal vi for at kunne trives i det nuværende globale 

miljø skabe et velfungerende indre marked for at øge velstanden, beskytte forbrugerne og opbygge et attraktivt 

økosystem for investeringer, innovation, ren industri og beskæftigelse, så vi kan konkurrere på verdensplan. 

Som EU-kommissær vil jeg også stå fast på ligestillingspolitikker. Jeg forpligter mig til at sikre, at mine teams vil 

respektere dette princip, og jeg lover, at jeg vil arbejde på at tackle uligheder mellem mænd og kvinder. Jeg er fast 

besluttet på sammen med de andre medlemmer af kommissærkollegiet at sikre, at integration af 

ligestillingsaspektet bliver en central del af vores rene, retfærdige og konkurrencedygtige omstilling.  

 

Jeg vil arbejde sammen med mine kommissærkolleger for at sikre, at EU's løfte om velstand indfries til glæde for 

vores yngre generationer. Vi skylder nuværende og kommende generationer at bidrage til en sund planet. Vi er 

derfor nødt til at tage endnu mere hensyn til retfærdighed mellem generationerne i udarbejdelsen af vores 

politikker, så ingen lades i stikken; det gælder også på områder som færdigheder og boliger. Jeg vil også sikre, at 

der gælder de samme standarder for dyrevelfærd i hele Den Europæiske Union, og at de gennemføres konsekvent, 

samtidig med at der tages hensyn til bæredygtighed såvel som etiske, videnskabelige og økonomiske aspekter og 

forbrugernes forventninger. Vi nødt til fortsat at fremme høje globale standarder på internationalt plan. 

 

Der er ingen konflikter mellem min personlige og professionelle livsbane og det ansvar, jeg påtager mig som EU-

kommissær. Jeg har ingen private interesser hverken i den finansielle verden eller i erhvervslivet. Jeg er fuldt ud 

klar over det ansvar, jeg påtager mig, og der er og vil ikke være noget på min vej, der kan lede mig væk fra 

neutralitetsprincippet. Jeg vil helt og holdent tjene de europæiske borgeres ve og vel. Hvis der i fremtiden skulle 

opstå en situation med en eventuel interessekonflikt i forbindelse med udøvelsen af mit hverv som kommissær, vil 

jeg straks underrette formand Ursula von der Leyen herom. 

 

Jeg er disciplineret og respektfuld og er bevidst om de mål og kompetencer, der er opført i EU-traktaterne, og jeg 

går fuldt ind for dem. Jeg har gennem hele min karriere værnet om fortrolighedsprincippet ved at handle 

uafhængigt og med omhu, og det vil jeg fortsat gøre. Jeg vil aflægge løfte om at forsvare og gennemføre EU-

traktaterne og handle neutralt og uafhængigt af de enkelte medlemsstaters interesser, herunder den medlemsstat, 

der har indstillet mig.  

 

2. Forvaltning af ansvarsområde og samarbejde med Europa-Parlamentet  

Kan De forpligte Dem til at informere Parlamentet behørigt om Deres og Deres tjenestegrenes handlinger? I 

hvilken henseende mener De, at De er ansvarlig over for Parlamentet? 

Hvilke specifikke tilsagn er De parat til at give med hensyn til Deres engagement og tilstedeværelse i Parlamentet, 

både i udvalgene og på plenarmøderne, gennemsigtighed, samarbejde og effektiv opfølgning på Parlamentets 

holdninger og anmodninger om lovgivningsinitiativer? Er De for så vidt angår planlagte initiativer og 

igangværende procedurer rede til at levere rettidige oplysninger og dokumenter til Parlamentet på lige fod med 

Rådet? 

Jeg forpligter mig til løbende at holde Europa-Parlamentet underrettet på de områder, jeg er ansvarlig for. Hvis jeg 

bliver godkendt, vil jeg sikre, at denne tilgang følges konsekvent i hele min portefølje i tæt samarbejde med andre 

medlemmer af kommissærkollegiet og de relevante tjenestegrene, navnlig de kommissærer, der hører ind under 

politikklyngen "en ren, retfærdig og konkurrencedygtig omstilling" for at sikre gennemsigtighed og 

kommunikation med Parlamentet.  

 

Jeg vil tage ansvar og stå til regnskab for de beslutninger, vi træffer i kommissærkollegiet. Jeg vil frem for alt gøre 

det af respekt for Europas borgere. Jeg vil regelmæssigt besøge medlemsstaterne, også uden for hovedstæderne.      

 

Sammen er vi nødt til at arbejde hurtigere og hårdere for Europas bæredygtige velstand og konkurrenceevne. Vi 

skal stræbe efter en ren, retfærdig og konkurrencedygtig omstilling til gavn for alle borgere og sikre, at markederne 

fungerer bedre til fordel for de europæiske forbrugere og virksomheder. Det kræver, at vi anvender alle 

tilgængelige instrumenter under fuld overholdelse af EU-traktaterne på en sammenhængende og koordineret måde.  

 

Konkurrencepolitikken vil sammen med andre relevante politiske redskaber på EU-plan og nationalt plan spille en 

vigtig rolle. Ved at sikre fair og lige vilkår i det indre marked bidrager den til lavere priser, hurtigere innovation 

og en mere modstandsdygtig økonomi. Dette bidrager til at gøre Europa mere konkurrencedygtigt i den globale 
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økonomi, navnlig i de mere innovative sektorer, og støtter EU i omstillingen til klimaneutralitet. Det samme gør 

sig gældende for den retfærdige omstilling – konkurrenceprægede markeder hjælper os med at nå vores mål 

hurtigere, på mere retfærdig vis og mere effektivt, så ingen og intet sted lades i stikken.  

 

Jeg agter at arbejde tæt sammen med Europa-Parlamentet og indgå i en åben og struktureret dialog baseret på 

gensidig tillid. Jeg vil være åben om de politiske motiver, den økonomiske kontekst og de bevæggrunde, der ligger 

til grund for vores regler og beslutninger. I den forbindelse forpligter jeg mig til regelmæssigt at deltage i 

udvalgsmøder og plenardrøftelser om spørgsmål, der ligger inden for mit ansvarsområde, samt til personligt at 

deltage i vigtige trilogforhandlinger.  

 

Sammen med mine tjenestegrene vil jeg være åben over for at deltage i uformelle drøftelser med medlemmerne 

gennem udvalgsarbejdsgrupper og på åbne koordinatormøder, der tilrettelægges af relevante udvalgssekretariater, 

samt føre bilaterale dialoger med medlemmer af Europa-Parlamentet. 

 

Jeg vil fortsat udnytte alle tilgængelige midler til at holde interessenter og offentligheden informeret og engageret. 

Alle vigtige politiske forslag vil blive genstand for en offentlig høring.  

 

Jeg er overbevist om, at vi vil arbejde sammen under fuld gensidig tillid. I kan regne med mig. 

 

Den tiltrædende formand Ursula von der Leyen har forpligtet sig til at følge op på Parlamentets beslutninger. Jeg 

tilslutter mig fuldt ud denne målsætning. Med henblik herpå vil jeg, hvor det er relevant, tilrettelægge en 

struktureret dialog med Dem for at drøfte, hvordan man kan fremme enhver beslutning i henhold til artikel 225, 

der falder ind under mit ansvarsområde, og som Deres institution måtte vedtage, og jeg vil sørge for, at 

Kommissionen reagerer på disse beslutninger inden for tre måneder efter vedtagelsen.  
 

Spørgsmål fra Økonomi- og Valutaudvalget 

Statsstøtte 

3. De har til opgave at udvikle en ny ramme for statsstøtte som led i aftalen om ren industri. Hvordan agter De at 

finde den rette balance mellem støtte til industripolitik, opretholdelse af fair konkurrence og sikring af lige vilkår? 

Erkender De, at der er risiko for en fragmentering af det indre marked som følge af medlemsstaternes forskellige 

finanspolitiske råderum? Hvilke sikkerhedsforanstaltninger anser De for nødvendige for at forhindre 

markedsforvridninger, og at økonomier får mindre finanspolitisk kapacitet?  

Statsstøtte skal i overensstemmelse med traktaterne anvendes til at afhjælpe markedsfejl og må ikke føre til 

overkompensation, fortrængning af privat finansiering eller til andre konkurrencefordrejninger i det indre marked. 

Som ledende næstformand vil jeg håndhæve disse principper og sikre ligebehandling af alle medlemsstaterne. Jeg 

forpligter mig fuldt ud til at sikre lige markedsvilkår i Den Europæiske Union, da det er udgangspunktet for en 

ren, retfærdig og konkurrencedygtig omstilling. I de senere år har statsstøttepolitikken gjort det muligt for den 

europæiske økonomi og de europæiske virksomheder at håndtere flere på hinanden følgende kriser. Den har også 

udviklet sig betydeligt i overensstemmelse med EU's politiske målsætninger, bl.a. for at fremme den grønne og 

den digitale omstilling og øge modstandsdygtigheden.  

På dette grundlag godkendte den afgående Kommission energi- og miljøstøtte fra medlemsstaterne på mere end 

450 mio. EUR – ud over de ca. 800 mia. EUR, der blev ydet i statsstøtte i forbindelse med energikrisen. De 

eksisterende statsstøtteregler giver allerede bred mulighed for at støtte forgrønnelsen og dekarboniseringen af EU's 

økonomi, og de anvendes i vid udstrækning af medlemsstaterne. Nu er der behov for at gøre endnu hurtigere 

fremskridt og gå endnu længere med håndhævelsen for at nå vores fælles mål.  

Dekarbonisering kræver, at EU handler samlet ved at mobilisere fælles ressourcer og europæiske værdikæder, så 

vi kan opnå stordriftsfordele og således skabe en omkostningseffektiv, innovationsdrevet og retfærdig omstilling. 

Jeg er overbevist om, at det indre marked er Europas største aktiv. Vi har ikke råd til støttekapløb mellem 

medlemsstaterne, hvor større og rigere medlemsstater underbyder små og mindre velhavende medlemsstater. Vi 

skal fremme bæredygtige industrielle økosystemer til gavn for hele EU, og vi skal fortsat fremme den økonomiske 

udvikling i mindre udviklede områder i EU ved at tilskynde til produktive investeringer, der fremmer europæisk 

samhørighed.  
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En af mine prioriteter vil også være at skabe enklere og hurtigere procedurer for vurdering af statsstøtte. Vi har 

ikke råd til at udskyde den offentlige støtte til energiomstillingen eller foranstaltninger til at sikre en 

dekarbonisering af den europæiske industri og styrke dens konkurrenceevne. I denne ånd og som angivet i min 

opgavebeskrivelse vil jeg udvikle en ny ramme for statsstøttekontrol, der sætter medlemsstaterne i stand til at yde 

hurtig og effektiv statsstøtte som led i aftalen om ren industri. Denne ramme vil trække på erfaringerne fra de 

midlertidige krise- og omstillingsrammebestemmelser og være baseret på følgende mål: i) hurtigere udrulning af 

produktionen af vedvarende energi, ii) udbredelse af industriel dekarbonisering og energieffektivitet, navnlig i 

energiintensive sektorer, og iii) sikring af tilstrækkelig produktionskapacitet for ren teknologi i Europa, navnlig 

hvor der er risiko for, at sådanne investeringer omdirigeres til tredjelande på grund af de subsidier, der er til 

rådighed der. I den forbindelse vil jeg værne om samhørighedsmålene og det indre markeds integritet. 

Fusioner 

4. Hvilke ændringer kan den "nye tilgang til konkurrencepolitikken" indebære, og hvordan kan den bringes bedre 

i overensstemmelse med industripolitikken? Er De tilfreds med den aktuelle situation med hensyn til anvendelsen 

af fusionsforordningen? Går De ind for, at Kommissionen får mulighed for også at undersøge fusioner under 

anmeldelsestærsklen? Hvordan vil De beskytte innovatorer i EU mod dræberopkøb, eller at udenlandske statsejede 

virksomheder, der støttes og subsidieres af deres regeringer, opkøber EU-baserede virksomheder på en måde, 

som EU's regler for det indre marked forbyder for EU-enheder?  

Den afgående Kommission har allerede gjort meget for at sikre, at alle konkurrenceretlige instrumenter (inden for 

fusioner, karteller og statsstøttekontrol) er gearet til at beskytte fair konkurrence og stemmer overens med målene 

om en grøn, digital og modstandsdygtig EU-økonomi. Den indførte nye instrumenter til at håndtere nye 

udfordringer i det indre marked, navnlig digitale gatekeepere (forordningen om digitale markeder) og de 

konkurrencefordrejende virkninger af udenlandske subsidier (forordningen om udenlandske subsidier). Men de 

udfordringer, som EU's økonomi står over for, kræver en endnu større indsats. Disse nye instrumenter skal nu 

gennemføres fuldt ud. Konkurrencepolitikken og andre politikker, som f.eks. industri-, handels- eller 

budgetpolitik, skal supplere hinanden og på den måde fremme konkurrenceevnen og økonomisk vækst på lang 

sigt. Som anført i Draghi-rapporten skabes konkurrenceevnen gennem effektiv konkurrence i en markedsøkonomi. 

En korrekt håndhævelse af konkurrencepolitikken bør føre til mere innovation og kan sikre en mere produktiv og 

velfungerende europæisk industripolitik ved at bidrage til at skabe de rette incitamenter.  

 

Hvis jeg godkendes som ledende næstformand, vil jeg i overensstemmelse med formand Ursula von der Leyens 

politiske retningslinjer og min opgavebeskrivelse arbejde på en yderligere modernisering af konkurrencepolitikken 

ved at fokusere på tre overordnede centrale mål.  

 

For det første vil jeg skabe betydeligt enklere og hurtigere processer, så de fungerer effektivt i det nuværende 

dynamiske miljø. Vi har ikke råd til at udsætte nødvendig offentlige støtte til energiomstillingen, som kan føre til 

lavere priser, eller foranstaltninger til dekarbonisering af den europæiske industri, som kan sikre deres 

konkurrenceevne på verdensplan. Her er vi nødt til at forenkle betingelserne for godkendelse af statsstøtte 

yderligere. Vi har heller ikke råd til, at kartelundersøgelserne trækkes i langdrag, samtidig med at virksomhederne 

kan fortsætte deres konkurrencebegrænsende praksis. Vi er nødt til at blive mere effektive ved at se på, hvilke 

elementer der bør indgå i en eventuel ajourføring af procedurereglerne på grundlag af den igangværende evaluering 

af de proceduremæssige rammer for kartel- og monopolundersøgelser. Og det er naturligvis noget, Europa-

Parlamentet fortsat bør være tæt involveret i. Endelig er vi nødt til at sikre tilstrækkelig fleksibilitet, så 

konkurrencepolitikken kan håndhæves i den nuværende digitale virkelighed. Den digitale omstilling er afgørende 

for at styrke produktivitetsvæksten i Europa, og det er vigtigt at kunne gribe rettidigt ind for at bevare åbne og 

velfungerende markeder, både for nye digitale aktører og for udbredelsen af digitale løsninger i hele økonomien. 

 

For det andet vil jeg arbejde for en styrket og mere målrettet håndhævelse af konkurrencereglerne. Jeg vil f.eks. 

sikre, at konkurrencereglerne håndhæves strengt, og at vores indsats er rettet mod de allermest fordrejende 

støtteforanstaltninger eller forretningspraksisser. Til gengæld vil jeg sørge for konkret vejledning og lette den 

administrative byrde for medlemsstaterne, så de lettere kan gennemføre uproblematiske offentlige foranstaltninger 

og fremme konkurrencefremmende samarbejde mellem virksomheder. Jeg vil ligeledes presse på for en streng 

håndhævelse af forordningen om digitale markeder og forme Kommissionens politik vedrørende dette vigtige nye 

instrument med henblik på at levere konkrete resultater for europæiske virksomheder og slutbrugere. 

 

For det tredje vil jeg sikre, at konkurrencepolitikken i endnu højere grad er afstemt med EU's prioriteter. Det 

betyder naturligvis, at den skal understøtte aftalen om ren industri for at skabe en bæredygtig og konkurrencedygtig 

europæisk økonomi og uddybe vores indre marked. Det indebærer også, at den skal fremme investeringer, og jeg 
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vil samarbejde med andre medlemmer af kommissærkollegiet om at tilpasse de kriterier, der gør det muligt at 

kombinere privat finansiering, EU-finansiering og national finansiering på den mest effektive måde.  

Hvad særligt angår fusionskontrol har EU traditionelt indtaget et positivt syn på markedskonsolidering og de 

fordele, det kan give – med klar undtagelse af, når konsolideringen hæmmer den effektive konkurrence betydeligt, 

navnlig fordi den fører til overdreven markedsmagt, som kan skade hele EU's økonomi, herunder SMV'er og 

naturligvis forbrugerne. Den grundlæggende målsætning om at forhindre, at der opbygges for stor markedsmagt, 

skal bevares, men EU's fusionskontrol skal samtidig fortsætte med at udvikle sig for at tage højde for aktuelle 

behov og dynamikker såsom globalisering, digitalisering, bæredygtighed, innovation og modstandsdygtighed. Der 

bør tages hensyn til ændringer i det effektive niveau for investeringsintensive aktiviteter eller i rivaliserende 

virksomheders geografiske aktivitetsområde. Der bør også tages hensyn til kundernes villighed til over tid at 

overveje nye leverandører, som har udviklet produkter i andre regioner, eller til at tillægge mere pålidelige lokale 

leverandører større værdi. Det er nødvendigt løbende at tilpasse reglerne, så EU's fusionskontrol kan forblive en 

vigtig drivkraft for EU-virksomheders konkurrenceevne under fuld overholdelse af traktaterne, herunder når 

virksomhederne opererer på de globale markeder, eller når globale aktører begynder at trænge ind på europæiske 

markeder. En sådan udvikling sker i vid udstrækning som følge af beslutningspraksis, men det er vigtigt, at den 

underliggende retlige ramme forbliver aktuel og egnet til formålet.  

Jeg lover derfor, at jeg vil leve op til den pligt, jeg er blevet pålagt i min opgavebeskrivelse med hensyn til at 

modernisere konkurrencepolitikken specifikt henset til fusionskontrollen ved at indlede en revision af 

retningslinjerne for horisontale fusioner i overensstemmelse med min opgavebeskrivelse. Mit mål er at sikre, at 

fusionskontrollen bevarer et fokus på EU-økonomiens behov og afspejler overordnede politiske målsætninger og 

markedsrealiteter, herunder mulige effektivitetsgevinster. Denne revision vil især bygge på elementer som 

innovation, investeringer og modstandsdygtighed.  

Samtidig vil jeg arbejde på hurtigt at finde den bedste måde til at sikre, at "dræberopkøb" af målvirksomheder med 

lav eller ingen omsætning, men med et stort konkurrencemæssigt og innovativt potentiale, ikke undslipper kontrol 

i henhold til EU's fusionsregler, blot fordi de ikke opfylder de omsætningsbaserede anmeldelsestærskler. Dette er 

afgørende for at beskytte innovation og den fremtidige konkurrenceevne i EU. Med henblik herpå vil jeg undersøge 

alle muligheder uden at skabe unødvendige yderligere administrative byrder eller retsusikkerhed for 

virksomhederne.  

 

Derudover vil jeg sørge for, at forordningen om udenlandske subsidier håndhæves strengt for at beskytte det indre 

marked mod konkurrencefordrejende subsidier fra lande uden for Europa, navnlig den del af lovgivningen, der 

finder anvendelse på fusioner. I den forbindelse vil jeg presse kraftigt på for at skabe lige markedsvilkår for 

europæiske virksomheder på globalt plan i samarbejde med andre medlemmer af kommissærkollegiet og 

medlemsstaterne, der er ansvarlige for andre værktøjer såsom screening af udenlandske direkte investeringer og 

handelspolitiske beskyttelsesinstrumenter. 

Draghi-rapporten 

5. Vil De tage skridt til at udvikle et "nyt konkurrenceværktøj" som foreslået i Draghi-rapporten for at løse 

strukturelle konkurrenceproblemer, og som tager særligt hensyn til følsomme kategorier af forbrugere? Hvilke 

andre konkurrenceforslag i Letta- og Draghi-rapporterne vil De støtte gennemførelsen af? Hvilken rolle bør 

konkurrencepolitikken spille for at håndtere inflationsdynamikken? 

Både i Letta- og i Draghi-rapporten understreges det, at uddybningen af det indre marked spiller en afgørende rolle 

for EU's konkurrenceevne ved at fremme konkurrence og opretholde lige vilkår. Jeg bakker fuldt op om det 

presserende mål om at uddybe det indre marked, herunder inden for vigtige strategiske sektorer, for at skabe 

stordriftsfordele. Og jeg er meget enig i, at underminering af konkurrencereglerne svarer til underminering af 

drivkræfterne bag vækst, investeringer og europæisk konkurrenceevne. Hvis jeg godkendes som ledende 

næstformand, vil jeg fokusere på at modernisere og styrke håndhævelsen af konkurrencereglerne i 

overensstemmelse med min opgavebeskrivelse og tage nøje hensyn til anbefalingerne i begge rapporter. 

 

Forslaget om et "nyt konkurrenceværktøj" i Draghi-rapporten afspejler de strukturelle problemer på visse 

markeder, der kan give anledning til bekymring, f.eks. med hensyn til stiltiende samordning, forbrugernes 

sårbarhed eller overdreven afhængighed, uden at der er tale om en klar overtrædelse af konkurrencereglerne. Jeg 

mener, at vi skal indlede grundige overvejelser om, hvordan en ny markedsundersøgelsesmekanisme kan hjælpe 

med at identificere sådanne problemer på specifikke områder, og hvordan den kan løse dem på en ressourceeffektiv 

måde. Denne mekanisme skal udvikles i samarbejde med relevante markedsaktører og udgøre et supplement til de 

eksisterende værktøjer i EU's og medlemsstaternes konkurrencelovgivning, som for nylig blev styrket ved 
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forordningen om digitale markeder og forordningen om udenlandske subsidier. Udgangspunktet for ethvert nyt 

konkurrenceværktøj bør være, at det effektivt kan levere resultater og hverken svækker håndhævelsen ved 

overtrædelser af eksisterende konkurrenceregler eller i væsentlig grad svækker forudsigeligheden for 

virksomhederne.  

 

Selv om det ikke som sådan er et redskab til bekæmpelse af inflation og ikke kan bruges direkte til at håndtere 

bagvedliggende årsager til inflation såsom knaphed eller kraftige stigninger i efterspørgslen kan håndhævelse af 

konkurrencereglerne sikre, at markedsoperatørerne ikke udnytter choktilstande til at hæve priserne over det 

konkurrencemæssige niveau eller holde priserne kunstigt høje, når markedsforholdene normaliseres og priserne 

burde være faldet igen. Ved at fremme konkurrenceprægede og åbne markeder kan EU's konkurrencepolitik 

bidrage til at forhindre prisstigninger eller lette prisfald. Dette er relevant på vigtige markeder, der trues af 

overdreven afhængighed af en enkelt eller meget få leverandører. Hvis jeg bliver godkendt som ledende 

næstformand, vil jeg være fuldt opmærksom på sådanne situationer. 

 

Spørgsmål fra Udvalget om Miljø, Folkesundhed og Fødevaresikkerhed 

6. Hvilke konkrete skridt vil De tage for at sikre en fuldstændig og rettidig gennemførelse af gældende EU-ret på 

miljøområdet og den grønne pagt, navnlig i forbindelse med Fit for 55-pakken? Hvordan vil De gennemføre denne 

opgave "på den enkleste og mest retfærdige måde og i dialog med alle interessenter" som anført i Deres 

opgavebeskrivelse og samtidig sikre konkurrenceevnen – under hensyntagen til SMV'ernes særlige situation – og 

en retfærdig omstilling? Hvilke resterende mangler og hvilke lovgivningsmæssige uoverensstemmelser og 

overlapninger mener De, at der stadig findes i den europæiske grønne pagt og de hertil relaterede politikker, og 

hvilke konkrete foranstaltninger vil De træffe for at afhjælpe disse? 

Den afgående Kommission præsenterede en enestående retlig ramme for at udstikke EU's kurs mod 

klimaneutralitet senest i 2050. Det forhold, at der blev vedtaget en så ambitiøs ramme i en global krisesituation 

præget af bl.a. covid-19 og udbruddet af krig i Ukraine, vidner om det europæiske tilsagn om at blive det første 

klimaneutrale kontinent. Hvis min udnævnelse godkendes, vil jeg arbejde tæt sammen med de relevante 

medlemmer af kollegiet om regelmæssigt at overvåge gennemførelsen for at sikre, at vi lever op til de fastsatte 

mål. Dette vil blive suppleret med gennemførelsesdialoger, som vil tage udgangspunkt i de gode erfaringer, der er 

gjort indtil videre, og vil blive afholdt med interessenter ud fra en værdikædetilgang, herunder regioner og 

lokalsamfund samt finans- og arbejdsmarkedsparter. Vi kan udarbejde retningslinjer på de områder, hvor det er 

nødvendigt, og håndhævelsesforanstaltninger, hvor det er relevant. Jeg agter at arbejde tæt sammen med 

kommissæren med ansvar for økonomi og produktivitet og for gennemførelse og forenkling og tilse de stresstest, 

der foretages af EU-lovgivningen inden for mit ansvarsområde. I den forbindelse vil vi samarbejde med 

interessenterne om at afdække mangler, uoverensstemmelser og unødvendige reguleringsmæssige byrder.  

 

Jeg vil arbejde tæt sammen med medlemsstaterne om færdiggørelsen og gennemførelsen af de nationale energi- 

og klimaplaner, som er centrale for at nå Fit for 55-målene, idet jeg vil påpege mangler i medlemsstaternes 

gennemførelse af rammen.  

 

Med hensyn til miljøpolitikken vil jeg samarbejde med medlemsstaterne og andre interessenter om at identificere 

de centrale områder, hvor der skal gennemføres strukturreformer for at afhjælpe vedvarende manglende 

overholdelse. Jeg vil lytte til medlemsstaterne, regionerne, borgerne og virksomhederne for at opbygge tillid og 

sikre, at lovgivningen skaber resultater for borgerne. Jeg vil søge at styrke den administrative kapacitet på alle 

niveauer – nationalt, regionalt og lokalt – og støtte dem, der er ansvarlige for gennemførelsen, så de kan lære af 

hinanden. Selv om forebyggelse er bedre end afhjælpning, vil jeg i samarbejde med de relevante kommissærer 

ikke tøve med også at anvende traktatbrudsprocedurer. Vi vil fokusere på strukturelle og systemiske problemer 

med manglende overholdelse, hvor Kommissionens håndhævelsesforanstaltninger har størst merværdi. Vi vil især 

sikre, at EU-direktiverne gennemføres fuldt ud og korrekt.  

 

Hvis min udnævnelse godkendes, vil jeg desuden være særlig opmærksom på kommende 

gennemførelseslovgivning og delegeret lovgivning. Det er vigtigt, at vi ikke skaber unødvendige administrative 

byrder, overholder princippet om kun at rapportere én gang og ikke duplikerer rapporteringskravene. Forenkling 

indebærer en forbedring af EU's politikker og opfyldelse af politiske mål på den mindst byrdefulde og mest 

omkostningseffektive måde, hvilket kræver gensidigt understøttende og sammenhængende politikker. Det siger 

sig selv, at nye retsakter bør tjene som eksempler på enkel, hurtig og effektiv lovgivning. 
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For at nå klima- og miljømålene for 2030 vil jeg arbejde hånd i hånd med den ledende næstformand med ansvar 

for velstand og industristrategi og de kommissærer, der arbejder under min ledelse, for at fremsætte udvalgte nye 

forslag og initiativer, herunder i forbindelse med aftalen om ren industri, retsakten om cirkulær økonomi, retsakten 

om fremskyndelse af industriel dekarbonisering, kemikalieindustripakken og naturkreditter for blot at nævne et 

par stykker. 

 

7. Hvilke specifikke foranstaltninger vil De foreslå for at sikre en sammenhængende tilgang til en ren, retfærdig 

og konkurrencedygtig omstilling, og hvad mener De om forbindelserne mellem disse tre aspekter i Deres 

portefølje? Hvilke specifikke nye tiltag agter De at foreslå for at etablere en befordrende ramme for støtte til 

opfyldelsen af klimamålene, herunder som led i pagten for en ren industri, og som omfatter alle sektorer i 

økonomien? Hvordan planlægger De at skabe et mere strømlinet og støttende lovgivnings- og investeringsmiljø 

for at tilskynde til klimavenlige investeringer og innovation og udbredelsen af rene teknologier på en måde, der 

sikrer en retfærdig omstilling for alle? Hvilke foranstaltninger vil De foreslå for at mobilisere de nødvendige 

investeringer i denne omstilling, herunder for SMV'er, for at støtte alle involverede interessenter, navnlig 

virksomheder, arbejdstagere og husholdninger? Hvad er Deres holdning til den målrettede ændring af 

forordningen om fastsættelse af præstationsnormer for personbilers og varevognes CO2-emissioner? 

Den grønne omstilling skaber betydelige vækstmuligheder for den europæiske økonomi, og EU har vist, at BNP 

kan stige, samtidig med at CO2-emissionerne falder. Omstillingen bringer dog også udfordringer og usikkerhed 

for mange sektorer og arbejdstagere. Hvis min udnævnelse godkendes, vil jeg samarbejde med den ledende 

næstformand med ansvar for mennesker, færdigheder og parathed for at sikre, at vores initiativer er afstemt med 

hinanden, og at Kommissionens relevante tjenestegrene arbejder hånd i hånd for at gøre Europas omstilling til ren 

energi til en succes, så ingen og intet sted lades i stikken. Den Sociale Klimafond bør i overensstemmelse med 

dens lovfæstede målsætninger støtte de mest sårbare. 

Med hensyn til aftalen om ren industri for at styrke EU-industriens konkurrenceevne og fremskynde 

dekarboniseringen af Europa har jeg til hensigt at samarbejde med den ledende næstformand med ansvar for 

velstand og industristrategi. Aftalen om ren industri skal spænde vidt og samle EU's værktøjer til sikring af 

velstand, konkurrenceevne, dekarbonisering og social retfærdighed for at skabe synergier mellem dem. Aftalen 

om ren industri vil fokusere på at styrke de økonomiske argumenter og grundlaget for dekarbonisering og støtte 

industrien i dens bestræbelser på at innovere og opskalere. Den vil indeholde en række initiativer, der bl.a. har til 

formål at forenkle de administrative processer til dekarbonisering af industrien, etablere en ramme for udviklingen 

af pionermarkeder og mobilisere privat finansiering til omstillingen. Den vil sikre en passende håndtering af 

dekarboniseringens sociale virkninger ved hjælp af to komponenter: en retfærdig omstilling (på 

territorialt/regionalt niveau) og en rimelig omstilling (bredere klimapolitiske fordelingsmæssige spørgsmål). Vi 

vil udarbejde en handlingsplan for overkommelige energipriser for virksomheder og husholdninger, hvor vi ser på 

alle energiprismæssige komponenter (herunder beskatning af ren energi og finansielle markeder for energiråvarer) 

for at afhjælpe en af EU's vigtigste konkurrencemæssige ulemper, samt en retsakt om fremskyndelse af industriel 

dekarbonisering med fokus på energiintensive industrier. Retsakten vil støtte udviklingen, produktionen og 

udbredelsen af europæisk cleantech i industrien og sikre hurtigere planlægnings-, udbuds- og tilladelsesprocedurer, 

navnlig i forbindelse med omstillingen af energiintensive industrier. Gennem partnerskaber for ren handel og 

investering vil vi styrke vores forbindelser med partnerlande til fælles gavn. Dette vil skabe en ramme, der kan 

fremme de rette investeringsbeslutninger med henblik på at nå EU's klimamål. I overensstemmelse med min 

opgavebeskrivelse og som anført i mit svar på spørgsmål 3 vil jeg også udvikle en ny statsstøtteramme, så 

medlemsstaterne kan yde hurtig og effektiv statsstøtte, uden at dette fører til overkompensation, fortrænger privat 

finansiering eller medfører andre urimelige konkurrencefordrejninger i det indre marked. Aftalen om ren industri 

vil skabe de rette betingelser for i) at gøre vores dekarboniseringsstrategi til en kilde til vækst og skabelsen af 

kvalitetsjob, ii) at hjælpe virksomheder med at konkurrere på verdensplan i cleantech-sektorer og iii) at lade 

borgerne drage fordel af omstillingen. En europæisk industripolitik kræver social dialog, og at virksomhederne 

tager et medansvar. 

Medlemsstaterne har forudsætningerne for at skabe en yderst konkurrencedygtig EU-økonomi, men 

dekarboniseringsudfordringen kan kun løses, hvis EU handler i samlet flok og ikke som 27 særskilte medlemsstater 

og udnytter den kollektive kapacitet til at opnå stordriftsfordele og innovation og skabe en omkostningseffektiv 

omstilling.  
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Som skitseret i mit svar på spørgsmål 5 vil jeg også arbejde tæt sammen med medlemsstaterne for at sikre, at de 

færdiggør deres nationale energi- og klimaplaner så hurtigt som muligt. Disse planer vil danne udgangspunkt for 

forslaget til et klimamål for 2040. 

Gennemførelsen af den eksisterende retlige ramme vil kræve et betydeligt bidrag fra private midler. Jeg vil i 

kollegiet arbejde på at udvikle den mest omkostningseffektive kombination af private midler, nationale midler og 

EU-midler med henblik på at skabe størst mulig virkning og dermed opnå den nødvendige dekarbonisering. 

Kommissionen vil også fremsætte forslag til en ny Europæisk Fond for Konkurrenceevne for at sikre, at vi 

investerer i innovation og teknologier, der vil forme vores økonomi og fremme vores omstillinger, herunder den 

grønne omstilling. I overensstemmelse med opgavebeskrivelsen bør dette knyttes sammen med og støtte vigtige 

projekter af fælles interesse. 

Hvad angår forordningen om fastsættelse af præstationsnormer for bilers og varevognes CO2-emissioner er den en 

central del af EU's indsats for at nå målet om at reducere drivhusgasemissionerne med mindst 55 % i 2030 i forhold 

til 1990 og målet om klimaneutralitet i 2050. Det kræver ambitiøse politikker at sikre en hurtig og tilstrækkelig 

reduktion af emissionerne fra alle sektorer, herunder transportsektoren. I den forbindelse indeholder 

præstationsnormerne for nye bilers og varevognes CO2-emissioner klare mål fra 2030 og fremefter og et 

reduktionsmål på 100 % fra 2035 og fremefter. Der skal være adgang til elektrificering og rene brændstoffer. Som 

anført i de politiske retningslinjer vil "opnåelse af klimaneutralitet senest i 2050 kræve en bred vifte af innovative 

teknologier på flere områder, fra mobilitet til energi. F.eks. skaber 2035-målet om klimaneutralitet for biler 

forudsigelighed for investorer og fabrikanter. Hvis vi skal nå målet, vil det kræve en teknologineutral tilgang, hvor 

e-brændstoffer spiller en rolle gennem en målrettet ændring af reguleringen som led i den planlagte revision". 

Dette understreges også i opgavebeskrivelsen rettet til kommissæren med ansvar for klima, nettonul og ren vækst.  

 

8. Hvordan vil De sikre en effektiv koordinering med den ledende næstformand med ansvar for velstand og 

industristrategi samt de kommissærer, der arbejder under Deres vejledning, med henblik på at udføre de opgaver, 

der er nævnt i Deres opgavebeskrivelse? Hvilke konkrete initiativer vil De foreslå i forbindelse med klimamålet 

for 2040 med hensyn til miljø, en ren cirkulær økonomi og en retfærdig omstilling? Hvordan vil De sikre 

sammenhæng mellem den rene omstilling og opfyldelsen af klima- og biodiversitetsmålene på den ene side og 

konkurrencepolitikken på den anden side? 

Hvis jeg godkendes som ledende næstformand vil jeg sørge for en effektiv koordinering med den ledende 

næstformand med ansvar for velstand og industristrategi såvel som de relevante kommissærer i udførelsen af de 

opgaver, jeg er blevet tillagt i min opgavebeskrivelse. Det vil jeg gøre gennem regelmæssige møder med 

kommissærerne og personalet for at følge fremskridtene, afstemme målene og fremme samarbejdet, så vi får 

udnyttet den store ekspertise hos Kommissionens tjenestegrene bedst muligt. Jeg vil også føre regelmæssige 

dialoger med interessenter, fra erhvervslivet til lokale myndigheder og fra finansverdenen til forbrugerne, for at 

vurdere fremskridtene. Jeg vil søge at opbygge et tæt og tillidsfuldt partnerskab med Europa-Parlamentet og dets 

relevante udvalg og medlemmer såvel som med Rådet og medlemsstaterne, da vi alle skal arbejde sammen.  

  

Med hensyn til klimamålet for 2040, som jeg kommer nærmere ind på i mit svar på spørgsmål 9, vil jeg basere 

mig på resultaterne af den detaljerede konsekvensanalyse, der ledsager meddelelsen om det anbefalede klimamål 

for 2040. Denne vurdering fremhæver behovet for, at alle sektorer bidrager til 2040-klimamålet på en afbalanceret 

og omkostningseffektiv måde. Tempoet for dekarboniseringsprocessen i de enkelte sektorer afhænger imidlertid 

af tilgængeligheden af kulstoffrie løsninger  

 

For at bane vejen for klimaneutralitet og aftalen om ren industri vil jeg arbejde sammen med andre medlemmer af 

kollegiet for at sikre sammenhæng mellem politikker, herunder adgang til ren energi, finansieringsmuligheder, 

etablering af pionermarkeder, handelspolitik, konkurrencepolitik, politik for cirkulær økonomi samt klima- og 

skattepolitik.  

 

Retsakten om cirkulær økonomi vil også være et centralt element i vores bestræbelser på at dekarbonisere 

økonomien og støtte industriens konkurrenceevne. Denne retsakt vil fremme et mere bæredygtigt 

produktionsmønster ved at gøre sekundære råstoffer mere attraktive. Vi har haft held til at afkoble økonomisk 

vækst fra emissioner, og nu må vi afkoble den fra anvendelsen af primære råstoffer. Fremme af cirkularitet vil 

også omfatte udviklingen af en lovgivningsmæssig ramme for at fremme en mere cirkulær anvendelse af kulstof, 

generere kulstoffjernelse og genanvende kulstof i EU's økonomi på en bæredygtig måde.  
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Jeg agter at samarbejde med den ledende næstformand med ansvar for velstand og industristrategi om 

kemikalieindustripakken for at sikre forenkling og hurtigere procedurer. 

Jeg vil også koordinere arbejdet med strategien for vandresiliens for at øge modstandsdygtigheden i vandsektoren 

i hele EU og på tværs af forskellige økonomiske sektorer. Et centralt fokus vil være adgangen til rent vand for alle 

som led i dagsordenen for en retfærdig omstilling samt vandeffektivitet og vandrelaterede industriers 

konkurrenceevne. 

 

Hvad angår arealforvaltning kan et mere helhedsorienteret syn bidrage til at modvirke klimaændringer og til at 

skabe et mere klimarobust landbrug, fremme et mere stabilt udbytte, forbedre biodiversiteten og styrke 

jordbundens sundhed. Formålet her er også i højere grad at gøre EU's bioøkonomi mere cirkulær. 

 

Som skitseret i mit svar på spørgsmål 16 vil kun sunde og modstandsdygtige skove kunne producere den biomasse, 

der er nødvendig i en klimaneutral økonomi, og samtidig levere de uundværlige økosystemtjenester såsom 

kulstoffjernelse og biodiversitet. Under certificeringsrammen for kulstoffjernelse vil jeg samarbejde med mine 

kolleger om at udvikle metoder til anerkendelse af bæredygtige anvendelser af biomasse og integrere disse 

initiativer i udviklingen af den bioøkonomiske strategi. 

 

Begivenheder som ekstrem varme, tørke, naturbrande og andre voldsomme vejrforhold forstærkes af 

klimaændringerne, og disse vil blot blive hyppigere og mere ødelæggende. Hvis vi ikke tager hensyn til dette i 

vores politikvalg, vil det underminere konkurrenceevnen og skade den sociale samhørighed. Derfor vil jeg 

samarbejde med kommissæren med ansvar for klima, nettonul og ren vækst om en ny europæisk 

klimatilpasningsplan for at beskytte kritisk transport- og forsyningskædeinfrastruktur samt naturkapitalinput mod 

klimarisici.  

En vigtig del af min opgave, hvis jeg godkendes som ledende næstformand, vil være at kombinere klima- og 

biodiversitetsmål med konkurrenceevne. Dette kræver forudsigelighed for at kunne drive forretning i og uden for 

Europa, en strategisk tilgang, støtte og markedsbaserede incitamenter som anført i mit svar på spørgsmål 7. 

For så vidt angår sammenhængen med konkurrencepolitikken: Lad mig først og fremmest understrege, at jeg i 

overensstemmelse med EU-traktaterne er opsat på at sikre en uafhængig og upartisk behandling af individuelle 

konkurrencesager med fuld respekt for undersøgelsernes integritet og fortrolighed. Når dette er sagt, indgår 

konkurrencepolitikken selvfølgelig som en del af Den Europæiske Unions værktøjskasse. Hvis jeg godkendes som 

ledende næstformand, vil jeg sørge for, at konkurrencepolitikken sammen med andre politiske værktøjer bidrager 

til at nå overordnede mål såsom omstillingen til ren energi, herunder klima- og biodiversitetsmålene. Regulering 

og håndhævelse af konkurrencereglerne skal gå hånd i hånd og være gensidigt forstærkende på en 

sammenhængende måde. F.eks. har håndhævelsen af konkurrencereglerne tidligere udløst og fungeret som 

supplement til lovgivningsmæssige initiativer på mange områder og har således bidraget til uddybelsen af det indre 

marked, og det er vigtigt, at lovgivningsmæssige forslag er baseret på en sund konkurrencepolitik. Det er grunden 

til, at jeg ser mange synergier mellem de forskellige områder af min portefølje under fuld overholdelse af 

traktaterne. 

Spørgsmål fra Udvalget om Industri, Forskning og Energi  

9. Hvad er Deres vision for Deres portefølje, ud over hvad der er beskrevet i opgavebeskrivelsen, og hvad ville De 

ønske at blive husket for? Hvilke lovgivningsforslag og andre initiativer vil De foreslå kommissærkollegiet til 

vedtagelse i de næste fem år og navnlig i de første 100 dage? Hvordan vil De sikre, at disse forslag samt 

gennemførelsen af eksisterende lovgivning vil styrke den europæiske konkurrenceevne? Har De til hensigt at 

basere disse lovgivningsforslag på særlige konsekvensanalyser? Hvilke andre foranstaltninger vil De foreslå for 

at sikre en ren, social, retfærdig og konkurrencedygtig omstilling, navnlig i de mest berørte sektorer? Hvad er 

Deres specifikke planer for en ren industripagt? Hvordan planlægger De at vejlede arbejdet med gennemførelsen 

af den eksisterende retlige ramme for at nå 2030-målene og – når 2040-emissionsreduktionsmålet er vedtaget – 

udarbejde en ny struktur for at opnå nettonulemission senest i 2050, sikre stabilitet og forudsigelighed for 

europæiske virksomheder og investorer, reducere energipriserne og øge konkurrenceevnen? Hvilke 

understøttende foranstaltninger vil De foreslå for at hjælpe EU's virksomheder med at nå målet om 

nettonulemission? Hvilke foranstaltninger agter De at træffe for at lukke det årlige underskud på private og 

offentlige investeringer på ca. 800 mia. EUR, der påpeges i Draghi-rapporten, herunder gennem den europæiske 

fond for konkurrenceevne? Hvordan agter De at styrke inddragelsen af borgerne i Deres arbejde? 

 

Hvis min udnævnelse godkendes, vil jeg fokusere på at kombinere konkurrenceevne og dekarbonisering for at 

gøre omstillingen til ren energi til en kilde til vækst og velstand for EU. EU skal stræbe efter en ren, retfærdig og 



 

 – 10 –   

konkurrencedygtig omstilling, som er til gavn for alle borgere, og sikre, at markederne fungerer bedre til fordel 

for de europæiske forbrugere og virksomheder såvel som for planeten. Europa skal forblive det primære mål for 

investeringer, der skaber stabile og fremtidssikrede kvalitetsjob med et stærkt industrielt økosystem. Jeg vil 

koordinere dekarboniseringsdagsordenen med de relevante medlemmer af kollegiet og føre en konkurrencepolitik, 

der er i overensstemmelse med EU's fælles mål, og som sikrer lige vilkår. I hvert trin vil jeg arbejde sammen med 

industrien og arbejdsmarkedets parter, herunder i regioner og lokalsamfund, og alle interessenter. Jeg mener, at 

dekarbonisering og konkurrenceevne er uadskillelige mål, og de skal begge nås på en retfærdig måde. 

Som det kraftigt understreges i Draghi-rapporten, kan dekarbonisering være en drivkraft for konkurrenceevne, hvis 

alle politikker er tilpas afstemt med hinanden. Det betyder, at vi er nødt til at sikre, at vores politikker er udformet, 

således at vi kan udnytte synergier og undgå uoverensstemmelser. Gennem innovation skal vi støtte vores industri 

i dekarboniseringen og gøre omstillingen til en konkurrencefordel. Vi kan ikke sikre Europas konkurrenceevne på 

lang sigt uden at bevæge os væk fra importerede fossile brændstoffer og over til en ren, konkurrencedygtig og 

cirkulær økonomi. Og dette bør ske hurtigst muligt. Jeg vil sikre, at vi udnytter alle de vigtigste løftestænger, som 

vi har til rådighed til at fremme omstillingen til ren energi: forbedre rammerne for erhvervslivet, mobilisere 

offentlige og private investeringer og sænke energipriserne. I den forbindelse vil jeg sikre, at 

proportionalitetsprincippet, nærhedsprincippet og princippet om bedre lovgivning overholdes, herunder gennem 

brede høringer og konsekvensanalyser og ved specifikt at tage hensyn til SMV'ers og små midcapselskabers behov. 

Udgangspunktet for at nå vores klimamål er en fuldstændig gennemførelse af den eksisterende lovgivning om at 

reducere emissionerne med mindst 55 % i 2030. Samtidig er vi nødt til at udstikke en mere langsigtet kurs for 

omstillingen til ren energi. I den forbindelse vil jeg støtte kommissæren med ansvar for klima, nettonul og ren 

vækst i udarbejdelsen af et lovgivningsforslag om klimamålet for 2040 tidligt i den nye mandatperiode. Når vi er 

nået til enighed om et 2040-mål, vil det danne grundlag for EU's næste nationalt bestemte bidrag i henhold til 

Parisaftalen. Ved udarbejdelsen af klimarammen for perioden efter 2030 vil jeg sikre, at der lægges særlig vægt 

på at sikre omkostningseffektivitet, styrke EU's globale konkurrenceevne og muliggøre en retfærdig omstilling.  

Jeg vil arbejde tæt sammen med mine kolleger om aftalen om ren industri for at fremme dekarbonisering og øge 

konkurrenceevnen som skitseret i mit svar på spørgsmål 7. Med hensyn til statsstøtte vil jeg fremsætte forslag til 

at forenkle og målrette håndhævelsen af konkurrencepolitikken og sikre overensstemmelse med EU's prioriteter 

som nævnt i mit svar på spørgsmål 4.  

 

Den industrielle dekarbonisering kræver betydelig finansiering, men det er en nødvendig investering for at sikre 

konkurrenceevnen på lang sigt – også set i lyset af omkostningerne ved ikke at gøre noget. Privat finansiering vil 

og skal dække de fleste behov. For at opnå dette skal vi i) uddybe markederne for privat kapital som foreslået i 

både Letta- og Draghi-rapporten, ii) øge bæredygtig finansiering, især finansiering til omstillingen, og iii) sikre, at 

dekarboniseringstiltagene er investeringsegnede. Offentlige midler bør tilskynde til private investeringer for at 

opfylde de europæiske industriers betydelige behov. De enkelte medlemsstaters finanspolitiske kapacitet varierer, 

hvilket gør statsstøttekontrollen til et afgørende værktøj til at sikre fair konkurrence og samhørighed i Unionen, 

samtidig med at det gør det muligt at nå de offentlige politiske mål.  

Hvis vi skal formå at omdanne privat finansiering til faktiske private investeringer, er det vigtigt at sikre en stabil 

gennemførelse af vores eksisterende politikker og retlige krav. Jeg vil undersøge mulighederne for at kombinere 

private midler, nationale midler og EU-midler mere effektivt for at opnå finansiering i den størrelsesorden, der er 

nødvendig for at håndtere dekarboniseringen. EU-budgettet er en af de vigtigste katalysatorer for europæisk 

konkurrenceevne, og jeg vil samarbejde med andre relevante medlemmer af kollegiet for at sikre, at 

investeringerne målrettes mod europæisk nettonulinfrastruktur og -prioriteter. Den næste flerårige finansielle 

ramme vil give mulighed for at støtte disse bestræbelser yderligere ved at styrke den europæiske industris 

konkurrenceevne og sikre en retfærdig omstilling. Som anført i de politiske retningslinjer for det nye kollegium 

vil Kommissionen lancere en ny Europæisk Fond for Konkurrenceevne som led i vores forslag til et nyt og styrket 

budget i den næste flerårige finansielle ramme. I overensstemmelse med opgavebeskrivelsen bør den støtte vigtige 

projekter af fælles interesse. Denne fond vil investere i strategiske teknologier – herunder cleantech – og 

dekarboniseringstiltag for at sikre, at vi udvikler strategiske teknologier og fremstiller dem her i Europa. Opgaven 

med at udforme den kommende Europæiske Fond for Konkurrenceevne ligger foran os. Vores overvejelser skal 

begynde med spørgsmålet "hvad skal vi finansiere", og derefter bør vi se på, "hvordan" vi bedst kan opfylde vores 

mål på en omkostningseffektiv måde og skabe de bedst mulige resultater i praksis. Det vil gøre vores finansiering 

mere virkningsfuld. Vi vil udnytte vores budgetressourcer som løftestang og til at nedbringe risikoen for private 

investeringer i arbejdet mod vores fælles mål. 
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I sin egenskab af en stærk tværgående politik skal konkurrencepolitikken sammen med andre relevante politiske 

værktøjer bidrage til at nå det overordnede mål om at gøre EU til en konkurrencedygtig og modstandsdygtig 

kulstofneutral økonomi senest i 2050. Derfor skal vi have mere konkurrence på alle relevante parametre, ikke 

mindre. Hvis jeg godkendes som ledende næstformand, vil jeg modernisere konkurrencepolitikken yderligere for 

at sikre, at den fortsat fremmer EU-virksomhedernes konkurrenceevne, samtidig med at jeg vil bestræbe mig på at 

opretholde retsstatsprincippet og princippet om ligebehandling.  

 

10. Mener De, at de nuværende statsstøtteregler i tilstrækkelig grad sikrer fair konkurrence i hele Unionen? 

Hvordan agter De at sikre, at den nye tilgang til konkurrencepolitikken og den nye statsstøtteramme vil fremme 

udrulningen af ren og vedvarende energi, energieffektivitet, industrielle investeringer og tilstrækkelig 

produktionskapacitet inden for ren teknologi, samtidig med at den eksterne afhængighed begrænses, EU's 

konkurrenceevne styrkes, og den europæiske industri beskyttes mod illoyal konkurrence udefra i overensstemmelse 

med WTO's regler og reglerne for det indre marked? Hvad er Deres holdning til Kommissionens konklusioner om 

urimelig subsidiering af batteridrevne elektriske køretøjer fra Kina og den midlertidige udligningstold på importen 

af disse køretøjer? Hvilke foranstaltninger vil De foreslå for at tackle de særlige udfordringer, som europæiske 

SMV'er og små midcapselskaber står over for? Hvilke foranstaltninger vil De foreslå for at tiltrække private 

investeringer og forhindre udflytning af økonomiske og industrielle aktiviteter?  

 

Som anført i svarene på spørgsmål 3 og 4 vil mit mål være at fremskynde og målrette håndhævelsen af 

statsstøttereglerne og yderligere tilpasse statsstøttepolitikken til de langsigtede mål om at gennemføre aftalen om 

ren industri og bidrage til den europæiske konkurrenceevne. Som påpeget i Draghi-rapporten bør vi i den 

forbindelse trække på erfaringerne med anvendelsen af de statsstøtteregler, der blev indført for at håndtere kriserne, 

og fremme koordineret støtte på EU-plan for at begrænse risikoen for fragmentering af det indre marked. 

Mere generelt vil jeg søge at modernisere og yderligere styrke håndhævelsen af konkurrencereglerne og sikre, at 

den støtter europæiske virksomheder i at innovere, konkurrere og lede på verdensplan og bidrager til denne 

Kommissions bredere mål.   

Jeg tror på multilateralisme. Et reformeret WTO er en del af løsningen for at skabe global velstand. Vi bør fortsat 

forsvare EU's konkurrenceevne og modstandsdygtighed ved at anvende hele Kommissionens værktøjskasse til at 

tackle udfordringerne i den globale økonomi. Jeg vil f.eks. sørge for, at forordningen om udenlandske subsidier 

håndhæves strengt for at beskytte det indre marked mod fordrejende subsidier fra lande uden for Unionen og 

således sikre lige vilkår for alle virksomheder, der opererer i det indre marked, samtidig med at markedet forbliver 

åbent for handel og investeringer med tredjelande. Jeg vil sikre, at forordningen om udenlandske subsidier 

gennemføres på en sammenhængende måde med alle andre relevante værktøjer i vores værktøjskasse for at nå 

vores fælles mål. Vi arbejder også på at genoprette lige konkurrencevilkår på globalt plan ved at skabe konvergens 

i konkurrencereglerne i andre fora uden for WTO såsom Organisationen for Økonomisk Samarbejde og Udvikling 

og Det Internationale Konkurrencenetværk. 

 

Vi er nødt til at sikre, at EU forbliver et sted, hvor der produceres batteridrevne elkøretøjer, og at vi bevarer EU's 

produktionskapacitet i en sektor, der er afgørende for EU's grønne omstilling og vores klimamål. 

Antisubsidieundersøgelsen vedrørende batteridrevne elkøretøjer var baseret på solide kendsgerninger og beviser 

og blev gennemført i overensstemmelse med WTO-reglerne. Kommissionen arbejder på at finde en 

forhandlingsløsning for batteridrevne elkøretøjer, der er i overensstemmelse med WTO, er effektiv og kan 

håndhæves i praksis. Denne sag træder ikke i stedet for vores industristrategi for bilindustrien. På sigt er vi nødt 

til at indlede en bredere strategisk drøftelse om fremtiden for bilindustrien i EU ved at anvende alle de politiske 

værktøjer i vores værktøjskasse på en sammenhængende måde med henblik på at opnå en omstilling og sikre en 

grøn, konkurrencedygtig og velfungerende værdikæde for bilindustrien i Europa.  

Hvad angår SMV'er er det vigtigt at inddrage dem for at gøre Europas rene og digitale omstilling til en succes. 

Derfor giver statsstøttereglerne medlemsstaterne større fleksibilitet med hensyn til at støtte SMV'er, f.eks. med 

risikofinansiering og generelt med højere støtteniveauer. EU's fusionskontrol beskytter desuden SMV'er ved at 

forhindre prisstigninger og tab af kvalitet og innovation. En stærk håndhævelse af kartel- og monopolreglerne er 

med til at beskytte SMV'er mod at blive presset ud af markedet af dominerende virksomheder og sikrer, at de 

kan drage fordel af fair adgang til markeder til gavn for interessenter og forbrugere. Jeg vil arbejde tæt sammen 

med den ledende næstformand med ansvar for velstand og industristrategi, som af Kommissionens formand har 

fået til opgave at udarbejde en definition vedrørende SMV'er på grundlag af konstateringerne i den nylige 

evaluering. En vigtig prioritet vil være yderligere at lette SMV'ers deltagelse i og adgang til vigtige projekter af 

fælleseuropæisk interesse. Endelig vil jeg sikre, at en effektiv håndhævelse af kartel- og monopolreglerne går 
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hånd i hånd med en streng håndhævelse af forordningen om digitale markeder for at sikre, at nystartede 

europæiske teknologivirksomheder har en reel mulighed for at blomstre på disse markeder.  

 

11.  Hvilke foranstaltninger agter De at træffe for at nedbringe energipriserne på kort, mellemlang og lang sigt 

og gøre EU uafhængig af fossile brændstoffer? Hvad vil De gøre for at fremskynde udfasningen af gasimport fra 

Rusland? Hvad mener De er de vigtigste drivkræfter bag volatiliteten i energipriserne i EU, og hvilke konkrete 

foranstaltninger mener De, der bør træffes for at sikre, at priserne er konkurrencedygtige, markedsreaktive og 

økonomisk overkommelige? Hvordan vil De sikre, at virksomheder og husholdninger drager fordel af de lavere 

produktionsomkostninger ved vedvarende energi? Hvilken rolle bør vigtige projekter af fælleseuropæisk interesse 

spille med hensyn til energiproduktion og sammenkobling, og hvordan kan der frigøres yderligere finansiering til 

deres gennemførelse? Hvilken rolle spiller teknologineutralitet i forbindelse med energiforsyning og energipriser? 

Hvad mener De om kerneenergi og små modulære reaktorer? 

 

Som fremhævet i Draghi-rapporten er højere og volatile energipriser en af de største hindringer for vores 

konkurrenceevne og for vores industriers evne til at vokse. Hvis min udnævnelse bliver godkendt, vil jeg lede 

arbejdet i Europa-Kommissionen om energi til overkommelige priser og mindske vores afhængighed af fossile 

brændstoffer, begyndende med en udfasning af de resterende fossile brændstoffer, som EU importerer fra Rusland. 

Jeg vil samarbejde med de øvrige kommissærer og især kommissæren med ansvar for energi og boliger om at sætte 

skub i investeringerne i ren energiinfrastruktur og bekæmpe energifattigdom i hele Europa. Jeg mener, at vores 

bedste strategi til at sikre energi til overkommelige priser er at fuldføre omstillingen til ren energi og opbygge en 

robust energiunion så hurtigt som muligt. Med henblik herpå vil Kommissionen fremlægge en handlingsplan for 

overkommelige energipriser som led i aftalen om ren industri, der vil indbefatte alle komponenter af energipriser, 

herunder beskatning, finansielle markeder, udvikling af elkøbsaftaler og tovejsdifferencekontrakter for 

energimarkederne i Europa. Vi vil også fremlægge en køreplan for at bringe importen af russisk energi til ophør. 

Dette vil blive ledsaget af en revision af EU's energisikkerhedsarkitektur. Endelig vil vi koncentrere vores indsats 

om at gennemføre den nylige reform af elmarkedets udformning, udbrede anvendelsen af vedvarende energikilder 

i energisystemet og sikre forbedringer af energieffektiviteten.  

 

Millioner af mennesker høster allerede fordelene ved billige vedvarende energikilder, enten som egenforbrugere 

eller som en del af energifællesskaber, og vi skal sikre, at flere går den vej. Som følge af den mængde el, der 

produceres af nyinstallerede solcelle- og vindkraftanlæg, har elforbrugerne mellem 2021 og 2023 oplevet prisfald 

svarende til 100 mia. EUR. Denne tendens skal fortsætte og udbredes. Jeg vil sørge for, at medlemsstaterne 

indfører hurtigere og enklere tilladelsesprocedurer, letter den administrative byrde og gennemfører de retlige 

bestemmelser om anvendelse af vedvarende energi i nybyggede og renoverede bygninger. Vores skatte- og 

prispolitikker for energianvendelse bør afstemmes med vores langsigtede bæredygtighedsmål og samtidig bidrage 

til at mindske konkurrenceforskellene. Derfor er det vigtigt at udfase subsidier til fossile brændstoffer og øge 

energieffektiviteten. 

 

Det er vigtigt, at vi fastlægger en forvaltningsramme, der er egnet til et fleksibelt, integreret og digitaliseret 

europæisk energisystem, så vi kan fuldføre omstillingen og dekarboniseringen af vores produktionsmiks. Derfor 

vil jeg være meget opmærksom på revisionen af forvaltningsforordningen.  

 

Den øgede produktion af elektricitet fra vedvarende energikilder kræver et opgraderet elnet samt udbuds- og 

efterspørgselsfleksibilitet og lagringsløsninger, så fordelene ved billig vedvarende energi kan spredes til alle 

tidspunkter af dagen. Jeg vil arbejde sammen med kommissæren med ansvar for energi og boliger om at fremlægge 

en strategisk køreplan for digitalisering og kunstig intelligens i energisektoren. Vi vil også udnytte rammen for 

transeuropæiske energinet til at fortsætte støtten til vigtig grænseoverskridende energiinfrastruktur til f.eks. 

projekter af fælles interesse. Jeg vil også bidrage aktivt til gennemførelsen af disse vigtige infrastrukturprojekter 

gennem Kommissionens grupper på højt plan for regionalt samarbejde. Det er ikke kun nødvendigt at øge 

sammenkoblingen af medlemsstaternes net for at sikre en mere effektiv omstilling, men også for at udbrede 

fordelene herved til hele Europa.  

 

Vigtige projekter af fælleseuropæisk interesse er et helt centralt redskab til kollektive investeringer i fremtidens 

teknologier og infrastrukturer, da de bidrager til industriel innovation og dynamik og har positive afsmittende 

virkninger for den bredere europæiske økonomi. Dette er årsagen til, at der kan ydes statsstøtte til dem. De spiller 

en afgørende rolle med hensyn til at levere europæiske løsninger, og for at medlemsstaterne kan yde støtte til 

energiinfrastrukturprojekter med fri adgang, hvis de anses for at være af stor betydning for EU. Når det kommer 

til energiproduktion, kan vigtige projekter af fælleseuropæisk interesse bidrage til at øge innovationsniveauet inden 

for de forskellige rene teknologier og øge f.eks. energi- eller ressourceeffektiviteten i forskellige sektorer (som 

eksempel kan nævnes det godkendte vigtige projekt af fælleseuropæisk interesse om cloud- og edgecomputing-



 

 – 13 –   

teknologier). Reglerne for vigtige projekter af fælleseuropæisk interesse tilskynder til samfinansiering af nationale 

foranstaltninger med EU-midler, og projekterne kan drage fordel af midler, der omdirigeres under platformen for 

strategiske teknologier for Europa (STEP). Den kommende Europæiske Fond for Konkurrenceevne bør støtte 

vigtige projekter af fælleseuropæisk interesse.  

Jeg vil støtte mig til meddelelsen om det anbefalede klimamål for 2040 og konklusionerne i den detaljerede 

konsekvensanalyse. Det er vigtigt, at vi sikrer en så effektiv udbredelse af de forskellige teknologier som muligt, 

såvel modne teknologier som nye teknologier, der kan støtte EU i at opnå dekarbonisering efter 2030, samtidig 

med at medlemsstaternes beføjelser vedrørende energimikset respekteres i overensstemmelse med traktatens 

artikel 194.  

Hvad angår kulstoffattig atomkraft er det værd at bemærke, at Kommissionen i februar 2024 lancerede en 

industrialliance for at lette interessenternes samarbejde på EU-plan, fremskynde udbredelsen af små modulære 

reaktorer og sikre en stærk EU-forsyningskæde, herunder en kvalificeret arbejdsstyrke. Med dette initiativ vil vi 

udnytte EU's produktions- og innovationskapacitet til at fremskynde udbredelsen af de første projekter vedrørende 

små modulære reaktorer i EU senest i begyndelsen af 2030 med udgangspunkt i de højeste standarder for nuklear 

sikkerhed, affaldshåndtering, miljømæssig bæredygtighed og industriel konkurrenceevne. 

 

Spørgsmål fra Udvalget om Beskæftigelse og Sociale Anliggender 

12. Deres portefølje omfatter en ren, retfærdig og konkurrencedygtig omstilling, som ifølge Deres 

opgavebeskrivelse skal være "til gavn for mennesker og deres beskæftigelse". Under Deres ansvarsbeskrivelse 

nævnes de sociale aspekter af denne retfærdige omstilling dog knap nok. Hvordan agter De at samarbejde med 

den indstillede ledende næstformand Roxana Mînzatu? Hvilke konkrete foranstaltninger vil De træffe for at sikre, 

at de mest sårbare husstande beskyttes, og at omstillingen er til gavn for arbejdstagerne, at deres rettigheder 

respekteres og fremmes, og at ingen lades i stikken? Vil De fremlægge et initiativ om foregribelse og håndtering 

af forandringer på arbejdsmarkedet i forbindelse med den retfærdige omstilling?  

Hvilke konkrete foranstaltninger vil De træffe i forbindelse med dagsordenen for bedre regulering for at sikre 

håndhævelsen af EU's arbejdsret og sikre bedre arbejdstagerrettigheder og sociale standarder?  

Hvordan vil De i lyset af de nationale sociale klimaplaner, der forventes fremlagt senest i juni 2025, navnlig sikre, 

at Den Sociale Klimafond ikke kun yder kortsigtet støtte til sårbare husstande, men også garanterer langsigtede 

ændringer, der kan løfte folk ud af energi- og transportfattigdom? Hvilke specifikke foranstaltninger planlægger 

De for at ledsage virksomheder og arbejdstagere i omstillingen til klimaneutralitet, efter at Fonden for Retfærdig 

Omstilling udløber i 2027? Hvordan agter De at bidrage til Unionen med færdigheder? 

Hvis min udnævnelse bliver godkendt, vil jeg arbejde på at sikre, at klimamæssige, økonomiske og sociale 

målsætninger går hånd i hånd, og at der fokuseres på at beskytte de mest sårbare og gøre fælles fremskridt, så alle 

får gavn af de muligheder, som omstillingen giver, samt at fremme en menneskecentreret omstilling. Den nye 

aftale om ren industri vil støtte bæredygtige og konkurrencedygtige industrier og samtidig fremme kvalitetsjob. 

Derudover vil køreplanen for kvalitetsjob, der skal udvikles af den ledende næstformand med ansvar for 

mennesker, færdigheder og parathed sammen med arbejdsmarkedets parter, sikre en retfærdig omstilling. Den vil 

støtte rimelige lønninger, høje standarder for sundhed og sikkerhed på arbejdspladsen, gode arbejdsvilkår, 

uddannelse og fair jobskifte for arbejdstagere og selvstændige, navnlig ved at øge den kollektive 

overenskomstdækning.  

 

For at sikre, at de mest sårbare husholdninger beskyttes, og at ingen lades i stikken, vil jeg samarbejde med den 

ledende næstformand med ansvar for mennesker, færdigheder og parathed om EU's første strategi nogensinde for 

bekæmpelse af fattigdom. Denne strategi vil tackle de grundlæggende årsager til fattigdom på en helhedsorienteret 

måde. Sikring af adgang til væsentlige tjenester, herunder energi og transport, er afgørende for at sikre en retfærdig 

grøn omstilling. Den kommende europæiske plan for økonomisk overkommelige boliger vil også spille en 

afgørende rolle med hensyn til at støtte renoveringer og adgang til økonomisk overkommelige og energieffektive 

boliger.   

 

Den Sociale Klimafond vil yde støtte til sårbare husstande, sårbare transportbrugere og sårbare mikrovirksomheder 

for at imødegå de sociale virkninger af det nye emissionshandelssystem for bygninger og vejtransport (ETS2), 

navnlig for så vidt angår energi- og transportfattigdom. Jeg vil støtte den ledende næstformand med ansvar for 

mennesker, færdigheder og parathed med henblik på at målrette programmeringen og gennemførelsen af Den 

Sociale Klimafond mod håndtering af de sociale konsekvenser for de sårbare grupper, der er berørt af ETS2. Den 
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Sociale Klimafond vil tilvejebringe midlertidig direkte indkomststøtte og vil omfatte både foranstaltninger og 

investeringer, og foranstaltningerne skal føre til strukturelle ændringer med betydelige og varige virkninger. 

Formålet med Den Sociale Klimafond er at udløse strukturelle ændringer til gavn for sårbare husholdninger og 

bidrage til bestræbelserne på at nå det overordnede 2030-mål for fattigdomsbekæmpelse, der er fastsat i 

handlingsplanen for den europæiske søjle for sociale rettigheder.  

 

Jeg vil i løbet af min embedsperiode også arbejde tæt sammen med den ledende næstformand med ansvar for 

mennesker, færdigheder og parathed om at sikre en retfærdig omstilling for alle og skabe de rette betingelser for 

virksomhederne til at nå vores fælles mål. Som bebudet i handlingsplanen fra 2024 for afhjælpning af mangel på 

arbejdskraft og færdigheder i EU vil Kommissionen oprette et observatorium for retfærdig omstilling for at lette 

overvågningen af fremskridtene. Kommissionens tjenestegrene vil analysere de relevante eksisterende rammer og 

undersøge, hvordan en fælles og proaktiv vision med realistiske muligheder kan fremmes som led i langsigtede 

forandringsprocesser. Jeg vil også støtte vedkommendes arbejde inden for arbejdsret for at sikre, at mennesker og 

deres job altid står i centrum for vores sociale markedsøkonomi, også i takt med at vores industrier og økonomier 

ændrer sig.   

 

Færdigheder er afgørende for vores konkurrenceevne og for en ren og retfærdig omstilling. Pagten for færdigheder 

samt pålidelig viden om færdigheder vil være en vigtig del af Unionen med færdigheder og spille en central rolle 

med hensyn til at levere de rette færdigheder til kritiske industrier. Jeg vil arbejde tæt sammen med den ledende 

næstformand med ansvar for mennesker, færdigheder og parathed om at bygge videre på det fremragende arbejde, 

der gøres i de store partnerskaber under pagten for færdigheder og støtte opkvalificering og omskoling af 

arbejdstagere.  

 

Spørgsmål fra Udvalget om det Indre Marked og Forbrugerbeskyttelse 

13. Der er bred enighed om, at EU's troværdighed afhænger af en effektiv håndhævelse af dets regler, herunder 

forordningen om digitale markeder og forordningen om udenlandske subsidier. Hvad er Deres 

håndhævelsesprioriteter i denne henseende, og hvordan vil De sikre rettidig og effektiv håndhævelse, som vil være 

til gavn for EU's forbrugere og virksomheder og bidrage til et velfungerende indre marked? I betragtning af at 

dette arbejde indebærer en høj grad af kompleksitet, hvordan vil De så sikre, at De har tilstrækkelige kvalificerede 

ressourcer og koordinerede tiltag i Europa-Kommissionen? 

Hvis jeg godkendes som ledende næstformand, vil en af mine prioriteter være at sikre, at nye værktøjer såsom 

forordningen om digitale markeder og forordningen om udenlandske subsidier håndhæves effektivt og skaber reel 

merværdi for EU's forbrugere og virksomheder. Disse værktøjer har til formål at imødegå de voksende 

udfordringer for EU's økonomi. Jeg har til hensigt at håndhæve forordningen om digitale markeder, som pålægger 

de største digitale platforme forpligtelser for at sikre, at de opererer på en retfærdig og konkurrencefremmende 

måde. På samme måde vil jeg give højeste prioritet til håndhævelsen af forordningen om udenlandske subsidier, 

som sætter Kommissionen i stand til at sætte ind mod fordrejninger forårsaget af subsidier, der ydes af lande uden 

for Unionen til virksomheder, der opererer i det indre marked. Dette gør det muligt for EU at sikre lige vilkår for 

alle virksomheder, der opererer i det indre marked, samtidig med at markedet forbliver åbent for handel og 

investeringer. 

Hvad angår forordningen om digitale markeder vil tre vigtige dimensioner være retningsgivende for prioriteringen 

af mit arbejde med den ledende næstformand med ansvar for teknologisk suverænitet, sikkerhed og demokrati. 

Den første er at åbne op for lukkede økosystemer, det være sig inden for mobiltelefoner, onlinesøgeresultater eller 

onlinemarkedspladser. Dette vil give små innovative virksomheder mulighed for at tilbyde forbrugerne nye 

tjenester. Med tiden vil det give dem mulighed for at udfordre veletablerede gatekeepere på deres eget terræn. Den 

anden er at give forbrugerne flere valgmuligheder. Alt for ofte pålægger gatekeepere forbrugerne deres egne vilkår 

og betingelser, idet de hævder, at der ikke findes bedre alternativer. Den tredje er at sikre, at data tilhører dem, der 

genererer dem. Borgerne har ret til at opbevare deres data, hvor de ønsker det, og til at beslutte, om de ønsker, at 

deres personoplysninger skal bruges til reklamer eller ej. Gatekeepere bør ikke anvende de data, der genereres af 

forbrugere ved køb hos forretningsdrivende, der sælger deres produkter på onlinemarkedspladser, når disse 

gatekeepere selv konkurrerer med disse forretningsdrivende på deres egen platform. Jeg ønsker at styrke de 

europæiske borgere og virksomheder i deres digitale liv, og med dette in mente vil jeg kræve, at gatekeeperne 

overholder deres forpligtelser i henhold til forordningen om digitale markeder. Hvis de ikke gør det, vil jeg ikke 
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tøve med at anvende alle de værktøjer, som forordningen om digitale markeder indeholder, herunder udstede 

bøder, hvor det er relevant.  

Hvad angår håndhævelsen af forordningen om udenlandske subsidier er de to muligheder for håndhævelse fusioner 

og undersøgelser på eget initiativ. Med hensyn til fusioner, der involverer udenlandske subsidier, vil jeg være 

streng med hensyn til transaktioner, der involverer subsidier fra lande uden for Unionen, og jeg vil ikke tøve med 

at udnytte dette nye værktøjs fulde beføjelser, hvor det er relevant, herunder i tilfælde af urimeligt subsidierede 

erhvervelser af europæiske målvirksomheder. Og med hensyn til undersøgelser på eget initiativ, som 

Kommissionen selv indleder, vil jeg fortsætte de indledende igangværende undersøgelser. Under fuld overholdelse 

af reglerne kan jeg ikke foregribe resultatet af disse undersøgelser på nuværende tidspunkt. Og jeg vil naturligvis 

sikre, at vi løbende holder øje med nye sager, der kræver foranstaltninger på eget initiativ, og, hvor det er relevant, 

indleder en undersøgelse. I overensstemmelse med min opgavebeskrivelse agter jeg at koncentrere vores 

foranstaltninger truffet på eget initiativ om de sektorer, der oftest er berørt, og de typer af udenlandske subsidier, 

der er mest skadelige for den fair konkurrence i det indre marked. Det indre markeds mange dimensioner kræver 

stærk koordinering, og jeg vil bidrage aktivt, så vores indsats bringes i overensstemmelse med centrale europæiske 

prioriteter.   

Spørgsmål fra Udvalget om Transport og Turisme 

14. Ifølge den tilhørende opgavebeskrivelse vil den kommende ledende næstformand for en ren, retfærdig og 

konkurrencedygtig omstilling være ansvarlig for den retlige ramme for EU's dekarboniseringsmål og 

gennemførelsen af Fit for 55-pakken. Samtidig har TRAN-udvalget ledet Europa-Parlamentets 

lovgivningsmæssige arbejde med dekarbonisering af transportsektoren (RefuelEU Aviation, FuelEU Maritime, 

revision af direktivet om etablering af infrastruktur for alternative brændstoffer). Hvad er Deres vurdering af 

indvirkningen af lovgivningen om den grønne pagt på transportsektoren? Hvad er Deres vision for udarbejdelsen 

af en ny struktur for dekarbonisering af transportsektoren efter 2030, der også sikrer lige vilkår for europæiske 

transportvirksomheder, bevarer den europæiske transportsektors konkurrenceevne og garanterer attraktive job af 

høj kvalitet i Europa? Hvordan agter De i den forbindelse at samarbejde med den kommende ledende næstformand 

med ansvar for samhørighed og reformer og den kommende kommissær med ansvar for bæredygtig transport og 

turisme? 

I overensstemmelse med den europæiske grønne pagt skal alle økonomiske sektorer bidrage til EU's klimamål. I 

den forbindelse er transport, hvor CO2-emissionerne stadig ligger over 1990-niveauet, en af de afgørende sektorer 

for at nå EU's mål om klimaneutralitet i 2050. EU har indført en omfattende politisk ramme, herunder Fit for 55-

pakken, og en omfattende strategi for bæredygtig og intelligent mobilitet, der bl.a. førte til pakken om effektiv og 

grøn mobilitet og pakken om grønnere godstransport for at dekarbonisere transportsektoren.  

 

Innovation, digitalisering, effektiv gennemførelse og nødvendige investeringer er afgørende for at nå vores 

centrale mål. For at færdiggøre TEN-T-hovednettet senest i 2030 er der behov for at gøre EU's infrastruktur mere 

modstandsdygtig over for naturkatastrofer eller fjendtlige handlinger, udrulle innovative og digitale løsninger 

såsom bæredygtige transportbrændstoffer og opladningsinfrastruktur, modernisere vores flåder og tilrettelægge 

mere intelligent mobilitet i byer, investeringer og planlægning. Der er allerede fremsat forslag til at forbedre 

kapacitetsudnyttelsen af vores infrastruktur, navnlig hvad angår jernbaner og indre vandveje, og jeg håber, at de 

lovgivende instanser snart vil nå til enighed om disse.  

 

Kommissæren med ansvar for bæredygtig transport og turisme har fået til opgave at udvikle en investeringsplan 

for bæredygtig transport, som skal hjælpe med at prioritere dekarboniseringsinvesteringer i EU. Jeg vil fuldt ud 

støtte disse bestræbelser og indarbejde dem i aftalen om ren industri. Samtidig skal vi tage hensyn til den globale 

dimension. Omstillingen til ren energi skal gå hånd i hånd med foranstaltninger til at styrke den europæiske 

transportsektors konkurrenceevne på verdensplan, og her spiller det igangværende arbejde i Organisationen for 

International Civil Luftfart og Den Internationale Søfartsorganisation en afgørende rolle.  

 

Offentlige investeringer vil spille en vigtig rolle, f.eks. gennem målrettet offentlig støtte i overensstemmelse med 

vores statsstøtteregler. På samme måde vil jeg træffe foranstaltninger til at modarbejde udenlandske subsidier og 

investeringer, der kan have fordrejende virkninger og stille vores europæiske transportvirksomheder ringere. EU-

budgettet kan dog ikke være den eneste investeringskilde. Jeg vil støtte kommissærkollegiets samarbejde med 

medlemsstaterne og de regionale og lokale myndigheder for at sikre, at de fuldt ud afspejler vores fælles aftalte 

mål i deres egne budgetter og investeringsplaner. Vi er også nødt til at undersøge muligheden for finansiering fra 

andre kilder end den offentlige sektor, og jeg vil derfor bidrage til arbejdet med at udvikle innovative 

finansieringskilder, som kan tilskynde til og generere investeringer fra den private sektor. I den forbindelse bør vi 
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være særligt opmærksomme på at øge samarbejdet med Den Europæiske Investeringsbank og Den Europæiske 

Bank for Genopbygning og Udvikling for at sikre, at deres udlånsstrategier afspejler de mest presserende politiske 

behov. 

 

Den kommende Kommission vil fokusere på at udvide adgangen til økonomisk overkommelige 

transportmuligheder for alle europæere. Arbejdet med at afhjælpe transportfattigdom skal gå hånd i hånd med den 

første strategi nogensinde for bekæmpelse af fattigdom, som den ledende næstformand med ansvar for mennesker, 

færdigheder og parathed vil stå i spidsen for, og som jeg med glæde vil bidrage til. Den kommende Kommission 

vil også arbejde for høje standarder for sundhed og sikkerhed på arbejdspladsen, investeringer i omskoling og 

opkvalificering og på at tiltrække flere unge til sektoren. Sammen med andre medlemmer af kollegiet vil jeg søge 

at styre vores investeringer og finansiering hen imod en retfærdig og social omstilling, også inden for mobilitet, 

navnlig gennem Den Sociale Klimafond. 

 

Jeg er rede til fuldt ud at støtte kommissæren med ansvar for bæredygtig transport og turisme i det arbejde, der er 

skitseret ovenfor, og at arbejde tæt sammen med den ledende næstformand med ansvar for samhørighed og 

reformer.  

 

Spørgsmål fra Regionaludviklingsudvalget 

15. På trods af sit beskedne budget var Fonden for Retfærdig Omstilling (FRO) et af den sidste valgperiodes 

vigtigste resultater og et vigtigt redskab for områder, der står over for socioøkonomiske udfordringer som følge 

omstillingsprocessen hen imod en klimaneutral økonomi. Problemer med ressourceallokering, administrative 

hindringer og afbalancering af miljømæssige og sociale mål begrænsede imidlertid dens effektivitet. Som følge 

heraf gik mange tiltænkte støttemodtagere – herunder tusindvis af arbejdstagere fra kulstofintensive industrier – 

glip af støtte. I øjeblikket mangler en stor del af FRO-tildelingerne stadig at blive absorberet, hvilket senest kan 

ske i 2026. 

Hvordan planlægger De at støtte de lokale og regionale myndigheder i at fremskynde absorptionen og forebygge 

frigørelser og samtidig sikre projekternes merværdi? Overvejer De at oprette en ny fond for retfærdig omstilling, 

eller agter De at indarbejde dens mål i andre samhørighedspolitiske fonde, hvori princippet om retfærdig 

omstilling finder tværgående anvendelse? Vil De afsætte flere ressourcer til en retfærdig omstilling? Hvilke 

foranstaltninger vil De træffe for at sikre, at støtten når ud til de mest sårbare regioner og sektorer? Har De planer 

om at forenkle kravene til arbejdstageres adgang til støtte? Mener De, at statsstøttereglerne skal revideres for at 

give mulighed for enklere og hurtigere adgang til støtte? Har De planer om at udvide fondens støtte til flere 

regioner, f.eks. regioner med en bilindustri eller et intensivt landbrug, og øge finansieringen forholdsmæssigt? 

I samarbejde med den ledende næstformand med ansvar for samhørighed og reformer vil jeg, hvis min udnævnelse 

bliver godkendt, bygge videre på de igangværende bestræbelser på at støtte regioner, der er berørt af omstillingen 

til ren energi. Gennemførelsen af Fonden for Retfærdig Omstilling (FRO) skrider støt frem, og 

udvælgelsesprocenten på fondsniveau er steget til 25 %. Selv om flere FRO-regioner stadig har brug for yderligere 

støtte til at gennemføre deres territoriale omstillingsplaner, er der mange værktøjer til rådighed, og jeg vil fortsat 

tilskynde medlemsstaterne til at gøre brug af dem.  

 

Opmærksomheden er rettet mod at sikre, at alle midler anvendes effektivt til at tiltrække nye virksomheder, skabe 

arbejdspladser og skabe nye økonomiske muligheder i områder, der er ved at omstille sig fra kul og fossile 

brændstoffer. Sammen med den ledende næstformand med ansvar for samhørighed og reformer vil jeg stræbe efter 

lovgivningsmæssige rammer, der gør det muligt for alle interessenter, herunder arbejdstagere, at deltage fuldt ud i 

og drage fordel af EU-finansiering, og som sikrer, at vores politikker støtter lokal udvikling på en inklusiv og 

effektiv måde.  

 

En aktiv inddragelse af arbejdstagerne i programmeringen og gennemførelsen af FRO letter adgangen til 

finansiering. F.eks. blev projektet "Job after coal" i den polske delregion Konin udviklet som et bottom-up-initiativ 

lanceret af fagforeningerne for brunkulsminer. Formålet med projektet er at støtte deltagerne på deres vej mod ny 

og bæredygtig beskæftigelse ved at yde målrettet bistand, der er tilrettelagt sammen med 

arbejdstagerrepræsentanter. Projektet støtter omskoling og opkvalificering af tidligere ansatte i miner og 

kraftværker, der er berørt af udfasningen af brunkulsenergiproduktionen.  

 

Jeg vil samarbejde med mine kolleger, kommissærerne for henholdsvis bæredygtig transport og turisme og for 

landbrug og fødevarer, om at undersøge, hvordan man kan støtte regioner, der er afhængige af bilindustrien eller 
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det intensive landbrug for deres økonomiske dynamik. Visionen for fremtidens landbrug og fødevarer og EU's 

industrihandlingsplan for bilindustrien vil skitsere de foranstaltninger, vi kan træffe, og jeg ser frem til at yde mit 

bidrag.  

 

Spørgsmål fra Udvalget om Landbrug og Udvikling af Landdistrikter 

16. Landbrug og skovbrug vil spille en rolle i en ren, retfærdig og konkurrencedygtig omstilling. Disse to sektorer 

er blandt de få, der ikke blot udleder kulstof, men også aktivt kan bidrage til at binde kulstof, levere vedvarende 

råstoffer og afbøde klimaændringer og samtidig garantere fødevaresikkerhed for borgerne. Hvordan agter De at 

styrke landbrugs- og skovbrugssektorerne i forbindelse med en retfærdig omstilling? Hvordan kan der skabes 

incitamenter for landbrug og skovbrug til at øge deres bidrag til kulstofdræn og til at sikre en bæredygtig 

konkurrencedygtig omstilling af disse sektorer? Hvordan agter De at hjælpe landbrugere og skovbrugere med at 

tilpasse sig udfordringerne i forbindelse med klimaændringerne? 

Hvordan planlægger De at styrke landbrugets muligheder for og bidrag til både socioøkonomisk vækst og 

miljøforbedringer, herunder ved at styrke potentialet i bioøkonomi, cirkulær økonomi, modstandsdygtige 

fødevareforsyningskæder og innovative dyrkningsmetoder? 

Landbrug og skovbrug er sektorer af strategisk betydning for vores sikkerhed og autonomi. De er afgørende for 

vores naturlige miljø og spiller en central rolle i bekæmpelsen af klimaændringer og skabelsen af en cirkulær 

bioøkonomi frem mod 2050. Samtidig er der tale om økonomiske sektorer, der skal være konkurrencedygtige og 

levedygtige. Landbrugere og skovejere har ret til en rimelig indkomst og bør støttes, tilskyndes og belønnes for at 

levere offentlige goder.  

 

De strategiske planer under den fælles landbrugspolitik er et resultatorienteret redskab til at målrette støtten til 

landbrugere og visse skovbrugere med henblik på at styrke disse sektorer under omstillingen. I de nuværende 

planer er 32 % af midlerne under den fælles landbrugspolitik, dvs. næsten 97 mia. EUR af bevillingen for 2023-

2027, afsat til klima-, miljø- og dyrevelfærdsmål. Den Europæiske Revisionsret anerkender i sin nylige rapport af 

30. september 2024 om de strategiske planer under den fælles landbrugspolitik, at den "grønne arkitektur" i 

forordningen om strategiske planer under den fælles landbrugspolitik for 2023-2027 giver mulighed for større 

miljø- og klimaambitioner i den fælles landbrugspolitik, men at dette potentiale skal udnyttes bedre gennem 

nationale planer.  

Statsstøtte kan også spille en central rolle i forbindelse med støtte til landbrug og skovbrug. Jeg vil samarbejde 

med medlemsstaterne om at sætte dem i stand til at gøre brug af de eksisterende statsstøtteregler, der udgør en 

specifik, nyligt revideret ramme og en gruppefritagelse for landbrugs- og skovbrugssektoren og landdistrikterne. 

Den nye ramme og gruppefritagelsen, som er tænkt som supplement til den fælles landbrugspolitik, giver 

medlemsstaterne bred mulighed for at støtte landbrugerne ved at fremme økonomisk udvikling og støtte 

investeringer. Statsstøtteværktøjskassen komplementeres af de minimis-støtte til landbrugssektoren som endnu et 

supplerende redskab. Hvis jeg godkendes som ledende næstformand, agter jeg at sikre, at revisionen af de minimis-

støtten til landbruget med henblik på at tage hensyn til inflationen afsluttes hurtigt. 

For at styrke landbrugssektorens konkurrenceevne, modstandsdygtighed og bæredygtighed skal vi anvende en 

incitamentsbaseret tilgang, som supplerer den offentlige støtte. Dette er blevet understreget i den strategiske dialog 

om fremtiden for EU's landbrug. Den strategiske dialog anerkendte også behovet for et EU-dækkende 

benchmarkingsystem som en forudsætning for den nye tilgang til bæredygtighed. Med den nye forordning om 

kulstoffjernelse og kulstofbindende dyrkning skaber vi grundlaget for et nyt marked for bæredygtighed ved at 

indføre en standardiseret tilgang til bæredygtighedscertifikater i hele Europa. Forordningen vedrører ikke kun 

kulstoffjernelse, men også biodiversitet og tilpasning ved at anerkende dyrkningsmetoder, der øger 

modstandsdygtigheden over for virkningerne af klimaændringer, forbedrer jordens frugtbarhed og beskytter og 

genopretter naturen og skaber win-win-løsninger for fødevaresuverænitet og jordens produktivitet. Som nævnt 

ovenfor mener jeg, at naturkreditter også er en lovende mulighed for at belønne landbrugere for deres tjenester, og 

jeg vil støtte kommissæren med ansvar for miljø, vandresiliens og en konkurrencedygtig cirkulær økonomi i 

videreudviklingen af dette koncept. 

Specifikt med hensyn til bæredygtighed i sektoren vedtog Kommissionen i 2023 retningslinjer for, hvornår 

bæredygtighedsaftaler i landbruget kan undtages fra anvendelsen af artikel 101 i TEUF. Denne undtagelse gør det 

muligt for landbrugsproducenter og andre aktører i landbrugs- og fødevareforsyningskæden at gennemføre mere 

vidtrækkende bæredygtighedsstandarder, end hvad der i øjeblikket kræves i henhold til gældende EU-lovgivning 
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eller national lovgivning. Jeg er rede til at yde vejledning til landbrugere og deres partnere i kæden, som 

fremlægger bæredygtighedsinitiativer. 

Hvis jeg godkendes, vil jeg stræbe efter at få vedtaget en ny bioøkonomisk strategi. En sådan strategi skal gøre det 

muligt for Europa at udnytte potentialet i en voksende sektor og sikre konkurrenceevne og velstand, herunder i 

landdistrikterne. Jeg vil gennemføre en strategi, der udstyrer de europæiske virksomheder med en vejledende 

ramme for at kunne trives i den grønne og cirkulære omstilling. 

 


